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    هادي عسگري
رئي�س مرك�ز اطلاع رس�اني وزارت راه و شهرس�ازي 
از راه اندازي ش�بكه تلويزيون�ي تخصصي حم�ل و نقل با 
س�رمايه گذاري بخش خصوصي خبر داده است؛ شبكه اي 
كه قرار اس�ت برنامه ها و اخبار وزارت راه را پوش�ش دهد. 
راه اندازي ش��بكه تلويزيوني خارج از حیط��ه مديريت و نظارت 
سازمان صداوسیما، چندين سال است كه مورد بحث قرار گرفته 
ولي در نهايت راه به جايي نبرده اس��ت. تأكید قانون اساسي بر 
قرار دادن انحص��ار پخش راديو و تلويزيوني در اختیار س��ازمان 
صداوسیما باعث شده تا از نظر قانوني امكان راه اندازي شبكه اي 
كه ش��امل تمامي تعاريف و اس��تانداردهاي ش��بكه تلويزيوني 
باشد، رسماً غیر ممكن ش��ود. با اين وجود همیشه دولت ها در 
پي شكس��تن اين انحصار رفته و از پیگیري اين موضوع خسته 
نشده اند. اين بار نیز يكي از بخش هاي دولتي مي خواهد شبكه 
تلويزيوني داش��ته باش��د. در جديدترين تلاش براي راه اندازي 
شبكه اي تلويزيوني وزارت راه و شهرسازي پیشقدم شده و قرار 

است در آذرماه از شبكه تخصصي اش رونمايي كند. 
سیدقاسم بي نیاز، رئیس مركز اطلاع رساني وزارت راه و شهرسازي 
كه در عین حال يكي از مجريان صداوسیما نیز هست، از راه اندازي 
ش��بكه تلويزيوني تخصصي حمل و نقل با سرمايه گذاري 100 
درصدي بخش خصوصي آن هم براي پوشش تصويري برنامه ها 
و اخبار وزارت راه و شهرسازي خبر داده است. به گفته بي نیاز اين 
شبكه قرار است همزمان با برگزاري دومین نمايشگاه بین المللي 
حمل و نقل آغاز به كار كند. اين نمايشگاه 26 تا 28 آذر در مصلاي 

امام خمیني)ره( تهران برگزار خواهد شد. 
بنابراين حدود يك ماه ديگر قرار است، اولین شبكه تلويزيوني 
خارج از مجموعه صداوس��یما متولد شود! موضوعي كه  قاعدتاً 
واكنش س��ازمان صداوس��یما را در پي خواهد داشت. بي نیاز 
توضیح بیش��تري درباره جزئیات راه اندازي ش��بكه تلويزيوني 
تخصصي حمل و نقل نداده است. مشخص نیست دفتر اين شبكه 
در كجا قرار خواهد داش��ت و پخش برنامه ه��اي آن به چه نحو 
خواهد بود. حتي دايره مخاطبان اين شبكه كه قرار است صرفاً 
نقش تريبون تصويري وزارت راه و شهرس��ازي را داشته باشد، 
معلوم نیست. در شرايطي كه قرار است جذابیت حرف اول را در 
داشتن مخاطب براي شبكه هاي تلويزيوني بزند، آيا ديدن اخبار 
وزارت راه مي تواند جذابیت داشته باشد؟! اكنون معلوم نیست 
سرمايه گذاران بخش خصوصي كه هزينه راه اندازي اين شبكه را 
تأمین كرده اند، قرار است از قبال اين خوش خدمتي چه امتیازي 

را از وزارت راه دريافت كنند؟
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كین��ه و بدخواهى ديگران 

را از س��ینه خود دور كن تا 

بدخواه��ى به تو از س��ینه 

ديگران ريشه كن شود.

    فرزين ماندگار
 شعار زدگي از س��وي مديران سازمان س��ینمايي به راهكاري 
عملي براي انحراف افكار از موضوعات اصلي بدل ش��ده اس��ت. 
اين روزها كم كردن هزينه هاي جشنواره فیلم فجر به ترجیع بند 
صحبت هاي مديران سینمايي تبديل شده است و آنها مي كوشند 
به ش��كل مداوم اين نكت��ه را از طريق رس��انه ها منتقل كنند. 
در جديدتري��ن موضع گی��ري، رئیس س��ازمان س��ینمايي به 
»صرفه جويي« و »حذف تشريفات زائد« از جشنواره اشاره كرده 
است. سال گذش��ته حجت الله ايوبي وقتي در تنگناي انتقادات 
ناشي از رشد فیلم هايي با مضامین تلخ و ناامید كننده قرار گرفت، 
با اتخاذ سیاست فرار به جلو در هر سخنراني، شعار سینماي امید 
سر داد، ولي در نهايت به فاصله چند ماه مجبور شد با حكم وزير 
جايش را به محمد مهدي حیدريان بدهد. امسال نیز حیدريان 
همان شیوه س��ر دادن ش��عار را البته با تغییر محتواي شعار به 
عنوان تاكتیك سرمش��ق خود قرار داده اس��ت. ش��عار امسال 

حذف تشريفات زائد و صرفه جويي است؛ شعاري كه به واسطه 
انتقاد رسانه ها از بودجه 20 میلیوني جشنواره سال گذشته آن 
هم در شرايط اقتصاد مقاومتي اتخاذ شده است. در واقع مهدي 
حیدريان همان راه سلف خود حجت الله ايوبي را مي رود و به اين 
درك رس��یده كه مي توان با سوار شدن بر ش��عار زدگي، ضعف 
مديريت را تحت الشعاع قرار داد. محمدمهدي حیدريان درباره 
تحولات پیش روي جشنواره فیلم فجر گفته است: »جشنواره به 
عنوان فعالیت مردمي اين قابلیت را دارد كه حامیان مالي مختلف 
از آن حمايت كنند كه اين حامیان مي توانند فرهنگي نیز باشند. 
او با اشاره به اينكه جشنواره فیلم فجر يك فعالیت میداني است، 
مي گويد: »شكوه جشنواره با ظواهر و فعالیت هايي كه در عرصه 
اتفاق مي افتد، سنجیده مي شود و ما در عین حال كه مي خواهیم 
از اين شكوه كم نكنیم، صرفه جويي هم انجام دهیم و تشريفات 
زائد را برداريم. رويكرد ما در جشنواره اين است كه هزينه مراسم 

با درآمد فرهنگي كه براي ما دارد سازگار باشد.«
اما سؤالي كه مطرح مي شود، اين است كه حیدريان دقیقاً قرار 
است كدام تش��ريفات زائد را حذف كند و از چه طريقي دست 
به صرفه جويي مالي بزند؟ اين س��ؤالي است كه بايد پاسخ داده 
شود، حذف افتتاحیه رويكرد درستي است كه اتخاذ شده، اما آيا 
تشريفات زائدي مثل فرش قرمز، رونمايي از كتاب هاي كم مايه 
و بولتن هاي حجیم و بدون كاربرد هم حذف خواهد ش��د. همه 
مي دانند كه سود بولتن سازي در جشنواره ها چیزي نیست كه 
مديران زيردستي به راحتي از آن صرف نظر كنند، آيا مشاوران و 

مديران ريز و درشت حذف خواهند شد؟

تحليلي درباره وعده هاي توخالي سازمان سينمايي 

شعار »سينماي اميد« جايش را به »صرفه جويي« مي دهد!
بخش خصوصي براي دولت رسانه تصويري مي سازد!

راه اندازي شبكه تلويزيوني براي وزارت راه

    محمدصادق عابديني
با وجود اينكه پیاده روي اربعین حسیني سنتي قديمي است 
كه در سال هاي اخیر با ش��كوه بي نظیري در حال برگزاري 
است، وعده چند ساله براي ثبت اين حركت عظیم فرهنگي 
در زمره میراث ناملموس جهاني، به سر  انجام نرسیده است. 
آذرماه س��ال 94 بود كه مس��عود س��لطاني فر، رئیس وقت 
س��ازمان میراث فرهنگي از ثبت میراث معنوي اربعین خبر 
داد. سلطاني فر گفت: پرونده میراث معنوي )ناملموس( اين 
مراسم و مسیر زيارتي در سطح ملي و جهاني به طور مشترك 
با كشور عراق، شامل تمامي راه ها و محورهاي زيارت در مسیر 
خسروي، مهران، چذابه، شلمچه و استان هاي مرزي به همراه 
تمام آيین ها و مراسم مربوطه و تمام اتفاقات معنوي توسط 
سازمان میراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري آماده 
خواهد شد. به گفته رئیس وقت سازمان میراث فرهنگي قرار 
بود پرونده ثبت میراث جهاني پی��اده روي اربعین به صورت 

مشترك از سوي ايران و عراق به يونسكو ارائه شود. 
پیرو اين اظهار نظر، فرهاد نظ��ري، مديركل دفتر ثبت آثار 
تاريخي، در مصاحبه اي از رايزني با نماينده عراق در پاريس 
براي ثبت پی��اده روي اربعین خبر داد و گف��ت: مطالعات 
و مذاك��رات براي اين پرون��ده تا حدي انجام شده اس��ت و 
همچنین از وزارت امور خارجه درخواست شده با همتايان 

خود در اين زمینه مذاكراتي داشته باشد. 
در همان ايام، مرتضي رحماني موحد، معاون وقت سازمان 
میراث فرهنگي از آماده سازي و مستندسازي پرونده ثبت 
جهاني پیاده روي اربعین خبر داد و گفت: مستندس��ازي و 
آماده كردن پرونده اين آيین ب��راي ثبت در میراث جهاني 
يونسكو دست كم تا سال آينده زمان خواهد برد و امیدواريم 
اين كار با قدرت پیگیري شود. با اين وعده بايد تا سال 95، 
كار تهیه و تنظیم پرونده ثبت جهاني پیاده روي اربعین انجام 
شده و براي ثبت در اختیار سازمان يونسكو قرار مي گرفت، 
ولي در عمل چنی��ن اتفاقي نیفتاد. حت��ي اظهارات بعدي 
مديران س��ازمان میراث فرهنگي از عدم تهیه پرونده ثبت 
میراث جهاني اربعین حكايت داشت و ادعاهاي قبلي درباره 
اقدامات انجام ش��ده را رد مي كرد. عبدالملك ش��نبه زاده، 
مدير كل میراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري ايلام 
مهرماه امس��ال از آمادگي اين اداره براي تهیه پرونده ثبت 
پیاده روي اربعین خب��ر داد و بر نقش اس��تان هاي ايلام و 
خوزستان در تهیه اين پرونده كه قرار است با همكاری ايران و 
عراق آماده شود، تأكید كرد. با اين اظهار نظر مشخص شد كه 
هنوز نه در ايران و نه در عراق اقدام عملي قابل توجهي براي 

تهیه پرونده ثبت انجام نشده است. فرصت سوزي براي ثبت 
هر چه سريع تر پیاده روي عظیم مردمي در اربعین حسیني 
در حالي صورت مي گیرد كه اهمیت ثبت اين میراث معنوي 
بارها از سوي مديران مورد تأكید قرار گرفته است. در يكي از 
آخرين اظهار نظر ها درباره ثبت پیاده روي اربعین حسین)ع(، 
سیدمحمدصادق طباطبايي نژاد، عضو كمیسیون فرهنگي 
مجلس با بیان اينكه ثبت جهان��ي راهپیمايي اربعین براي 
انتقال هدف و فلسفه اربعین لازم است، مي گويد: راهپیمايي 
اربعین حسیني در قالب گردشگري مذهبي جاي مي گیرد 
و مي تواند علاوه بر ايجاد تحرك اقتصادي در جامعه، ارتباط 
بهتر ايران با كشور همسايه، جهاني شدن فرهنگ عاشورا و 

شیعه را به دنبال داشته باشد. 
اين نماين��ده مجل��س مي افزايد: متأس��فانه رس��انه هاي 
غربي اج��ازه نمي دهند، اي��ن حركت عظی��م مردمي در 
كشورهاي ش��ان بازتاب خبري داش��ته باش��د، اما با ثبت 
جهاني آن جهانیان از ماهیت راهپیمايي اربعین حس��یني 

آگاه خواهند شد. 
اربعین امسال نزديك است و امكان ثبت پیاده روي اربعین 
پیش از روز اربعین حسیني امكان پذير نیست، اما مي شود 
حداقل از اين فرصت براي آغاز تهیه پرونده ثبت اين میراث 
بزرگ معنوي يا تكمیل اقدامات انجام شده در گذشته بهره 
برد. با توجه به اينكه از وعده ثبت اربعین حس��یني نزديك 
به دو سال مي گذرد، مي توان اين انتظار را در مديران فعلي 
سازمان میراث فرهنگي داشت كه براي ماه هاي پیش رو و 
با مجاب كردن دولت عراق براي همكاري بیش��تر، هر چه 
س��ريع تر پرونده ثبت جهاني اربعین حسیني آماده شود و 
براي طي مراحل ثبت در اختیار سازمان يونسكو قرار گیرد. 
به خصوص آنكه آمار هاي ارائه ش��ده از میزان حضور زائران 
اربعین از ثبت قريب الوق��وع يك ركورد جدي��د براي اين 

اجتماع میلیوني حكايت دارد. 

بزرگ ترين گردهمايي انساني جهان چرا به ثبت نمي رسد؟

وعده محقق نشده ثبت جهاني پياده روي اربعين
   جواد محرمي 

ضعف قصه گويي همواره يكي از ريشه اي ترين 
معضلات س�ينماي داس�تاني اي�ران بوده و 
هس�ت؛ آثار ارزش�ي و انقلاب�ي ني�ز از اين 
آفت مص�ون نبوده اند. س�جاد قافله باش�ي، 
مدير »خان�ه فيل�م داس�تاني انق�لاب« در 
گفت و گويي ك�ه پيش روي شماس�ت، روند 
برنامه ها و اهداف اي�ن مركز براي توليد فيلم 
و سريال هاي داستاني را تشريح كرده است؛ 
روندي كه اميد مي رود منجر به توليد آثاري 
شود كه قوام قصه در آنها رعايت شده باشد. 

         
مؤسس�ه ش�ما چه اهدافي را دنبال 
مي كند و چه ارتباطي با سازمان اوج 

دارد؟
»خانه فیلم داس��تاني انقلاب« ب��ه صورت يك 
مؤسس��ه كاملًا مس��تقل و خصوص��ي فعالیت 
مي كند. ما مؤسسه اي هس��تیم كه البته افتخار 
همكاري با س��ازمان اوج را هم داريم، ارتباط ما 
در فاز همكاري ب��ا اوج خیلي رو به رش��د بوده 
و همكاري با اين س��ازمان طي چندسال اخیر 
دلگرمي بیشتري به ما داده است، مركز ما در واقع 
مجموعه مستقل فیلمسازي در عرصه داستاني 
اس��ت؛ يك مركز تخصص��ي تولی��د فیلم هاي 
داستاني اعم از سريال و سینمايي است و به دلیل 
دغدغه اي كه به سبب ورود به عرصه فیلمسازي 
پیدا كرده است و اينكه قصد دارد در اين عرصه 
پیشرو و حرفي جديد براي عرضه داشته باشد، 
نیازمن��د نیروي ج��وان خ��لاق آموزش ديده و 

با انگیزه است. 
در زمينه تربيت نيرو هم فعاليت داريد 

يا خير؟ 
در عرصه پ��رورش نیرو به ط��ور خودجوش دو 
واح��د در زيرمجموعه مركز خانه داس��تاني با 
عناوين مدرسه فیلمس��ازي مفید و اتاق تجربه 
فعال هس��تند كه يكي كار آم��وزش با رويكرد 
تئوريك انجام مي دهد و دس��تور كار مجموعه 
اتاق تجربه ه��م ك��ه در امتداد مدرس��ه فیلم 
داستاني مفید است، فعالیت حین تولید است. 
در واقع دانش تئوريك حین تولید تكامل پیدا 

مي كند، افرادي كه در اتاق تجربه به س��طحي 
برس��ند كه احراز ش��ود، ديگر بايد وارد عرصه 
فضاي حرفه اي تولیدات بلند داس��تاني بشوند، 
براي آنها برنامه ريزي مي ش��ود تا به طور جدي 

وارد عمل بشوند. 
ما از ابتداي سال 95 تا حدود يك ماه پیش حدود 
60 عنوان فیلم كوتاه، نیمه بلند، بلند و مینیمال 
تولید كرده اي��م كه در جش��نواره هاي مختلف 
داخلي و خارجي جوايزي كسب كرده اند، براي 
مثال از جشنواره فیلم كوتاه تهران، جايزه بهترين 
دستاورد فني را گرفتیم، در جشنواره فیلم كودك 
اصفهان در بخش كوتاه كه رقابتي تر از بخش بلند 
است دو جايزه كسب كرديم، در جشنواره رضوي 

يزد هم جوايز خوبي در يافت كرديم. 
رويكرد جشنواره اي كه نداريد؟

 عرصه فیلم كوتاه جشنواره ها عرصه خوبي براي 
ديده شدن است، اما رويكرد ما پیش از جشنواره 
مخاطب است، سازوكارهاي ارتباط با مخاطب 
در كش��ور ما و البته در همه دنیا مقداري ناقص 
است؛ اساس��اً فیلم كوتاه در همه جهان بیشتر 
جنبه آماتور دارد و قاعدتاً نگاه به اكران يا پخش 
فیلم كوتاه هم نگاه حرفه اي نیست، اما در ايران 
شاهديم كه گروه هنر و تجربه برخي فیلم هاي 
كوت��اه را اكران مي كند و ما ه��م تصمیم داريم 

آثارمان را عرضه كنیم.
 فیلم ه��اي ما در ي��ك بازه زماني مش��خص به 
جشنواره ها ارائه مي ش��وند؛ برخي آثار نیازمند 
اين است كه به جش��نواره هاي خارجي بروند و 
آنجا مخاط��ب خاص خود را پی��دا كنند، مانند 
فیلم »حسكه با عشق« كه در جشنواره هاي فیلم 

لهستان، ايتالیا و ژاپن ديده شد و بازخوردهاي 
خوب��ي ه��م گرفتی��م، اما پ��س از ط��ي دوره 
جشنواره ها ما سعي مي كنیم فیلم ها را از طريق 
مبادي ای كه قابلیت پخش دارند، ارائه بدهیم؛ 
براي مث��ال تلويزيون در گذش��ته برنامه هايي 
داشت كه به صورت تخصصي فیلم كوتاه پخش 
مي كردند. كارهاي مینیمال ما راحت تر پخش 

مي شوند و بازخوردهاي خوبي گرفته ايم. 
در بحث محتوا س�ينماي م�ا همواره 
ب�ا آفت هاي�ي مواج�ه بوده اس�ت. 
ضعف فيلمنامه هنوز مش�كل اصلي 
سينماي ماست و اينكه برخي فيلم ها 
صرفاً روي ي�ك تلخي ب�دون روزنه 
امي�د تأكي�د دارن�د، فيلم هايي كه 
الهام بخش نيستند، قهرمان ندارند يا 
با مخاطب عام نمي توانند ارتباط برقرار 
كنند، بعضاً فيلم ها نمي توانند الگو هاي 
مناس�بي ارائ�ه دهن�د، ضدقهرمان 
نقش مح�وري در فيلمنامه ها دارند؛ 
اينها آفت هايي است كه وجود دارد، 
غلبه تكني�ك هم به ن�وع خود آفت 
ديگري اس�ت كه ديده مي ش�ود. در 
اين باره آي�ا در خانه فيلم داس�تاني 

انقلاب كاري مي شود يا خير؟ 
به نظرم ما بیش از اينكه مشكل موضوع داشته 
باش��یم، مش��كل دريچه نگاه داريم. مي شود به 
عنوان مثال درباره موضوع اعتی��اد متعهدانه و 
دلس��وزانه ورود كرد و هم مي شود غرض ورزانه 
نگاه ك��رد، وگرنه معضل اعتیاد را نمي ش��ود به 
كل ناديده گرفت. همین تفاوت زاويه نگاه است 
كه باعث مي شود يك اثر س��یاه نما و اثري ديگر 

خیرخواهانه تلقي شود. 
دوس��تان ما در خانه فیلم داس��تاني انقلاب 
درب��اره اولويت ه��اي مضموني ك��ه يكي از 
بخش هاي مهم آن ناظ��ر بر روح حاكم بر آثار 
است، س��ندي را اس��تخراج كرده اند كه 10، 
11 عنوان است و معتقديم اينها بايد در روح 
فیلم ها باشد، نه صرفاً در موضوع فیلم ها، براي 
مثال در هر فیلمي بايد خانواده محترم نشان 
داده شود، بايد جهان امداد رسان در آثار ديده 
شود، به شكلي كه ش��خصیت ها هیچ زماني 
وارد بن بست نش��وند و توانمندي فائق آمدن 
بر مشكلات س��خت را داشته باش��ند. برخي 
معضلات اجتماعي هس��تند كه قاب��ل انكار 
نیستند، ولي بايد رويكرد فیلمساز مصلحانه و 
مسئولانه و دلسوزانه باشد. ما در كارهايي كه 
در مرحله نگارش هستند و حتي كارهايي كه 
در مرحله پژوهش و تحقیقات قرار دارند، اين 

مسائل را نصب العین قرار مي دهیم. 
چقدر به پژوهش اهميت مي دهيد؟ 

بسیار زياد. اگر پژوهش مناس��ب پیش از تولید 
فیلم انجام نشود، ما با آثاري مواجه خواهیم بود كه 
مخاطب از آن به هیچ نتیجه اي نمي تواند برسد. 
بايد فیلمسازان نس��بت به موضوع اشراف كامل 

داشته باشند و عالمانه به آن نگاه كنند.

گفت و گوي »جوان« با مدير »خانه فيلم داستاني انقلاب«

 جشنواره های فيلم كوتاه عرصه خوبي براي ديده شدن هستند
اما رويكرد ما پيش از جشنواره مخاطب است

 با نگاه مصلحانه 
درباره معضلات اجتماعي فيلم مي سازيم

بازنشر ۳ داستان از سرهنگي پس از 16 سال
س�ه اثر از مرتضي س�رهنگي پس از 16 س�ال با طرح جلد جديد براي گروه سني 

نوجوانان منتشر شد. 
سه مجموعه از كتاب هاي مرتضي سرهنگي، نويسنده و پژوهشگر با نام هاي »اسم من 
چفیه است«، »اسم من پلاك است« و »اسم من خاكريز است« پس از 16 سال با طرح 
جلد جديد براي نوجوانان منتشر شده اند. همچنین كتاب »روزهاي خرمشهر« نیز براي 

اين گروه سني )نوجوان( به چاپ دوم رسیده است. 
»اسم من چفیه است«، »اسم من پلاك است« و »اسم من خاكريز است« آخرين بار در 
سال 80 منتشر شده اند. در اين سه عنوان، مخاطب با كاربردهاي خاكريز، پلاك و چفیه 
آشنا مي شود. داستان اين عناوين با زباني س��اده و روان روايت شده است و قصد دارد تا 

عناصر مختلف جبهه و جنگ را براي گروه سني كودك و نوجوان بازشناسي كند. 
سرهنگي درباره اين آثار اظهار داشته است: در چهار جلد كتاب تازه اي كه از من منتشر 
شده است، به سراغ اصطلاحاتي رفته ام كه در جنگ بوده است و پلاك، چفیه و خاكريز را 
معرفي كرده ام. اين داستان ها را در طول سال هاي گذشته نوشته ام و البته اين مجموعه 
ادامه داشته است و بیشتر از اين بود، اما در حال حاضر اين چهار جلد را آماده انتشار داشتم. 
اين نويس��نده افزود: تلاش كردم تا در اين داستان ها از قوه تخیل اس��تفاده كنم تا براي 
كودكان جذابیت بیشتري داشته باشد و به همین منظور به اينگونه سوژه ها در داستان جان 
داده ام و آنها به نوعي خود را معرفي مي كنند. در آثار دفاع مقدس ويژه كودكان و نوجوانان 
نیز خوب است كه نويسندگان تخیل را به كار بگیرند؛ چراكه جهان كودكان با تخیل سر و 
كار دارد و به سمت اين دست از آثار بیشتر جذب مي شوند و برايشان خواندني تر است. مدير 
دفتر ادبیات و هنر مقاومت حوزه هنري با تأكید بر اينكه ادبیات انقلاب و دفاع مقدس براي 
كودكان و نوجوانان بايد يكي از استراتژي هاي حوزه هنري باشد، عنوان كرد: از ابتدا هم 
حوزه هنري به اين مهم توجه داشته است و در سال هاي اخیر نیز با تأسیس حوزه هنري 

كودك و نوجوان بیش از پیش به اين مقوله توجه نشان مي دهد.

»خانه فيلم داسللتاني انقللاب« به 
صللورت يك مؤسسلله مسللتقل و 
خصوصللي فعاليللت مي كنللد. ما 
افتخار همكاري با سللازمان اوج را 
هم داريم، ارتباط ما در فاز همكاري 
با اوج خيلي رو به رشللد بوده است

 خطر فروپاشي
 در كمين گروه هاي انيميشن سازي

يك فعال حوزه تولید انیمیش��ن با 
انتقاد از وضعیت فعلي س��اخت آثار 
پويانمايي در ايران، از كمبود سرمايه 
در اين بخش انتقاد كرد و آن را باعث 
فروپاشي گروه هاي تولید انیمیشن 
دانس��ت. محمدامی��ن همداني كه 
س��ینمايي  فیل��م  كارگردان��ي 
انیمیشن»فهرست مقدس« را در كارنامه اش دارد، گفت: تیم هاي 
زيادي در حال از هم پاش��یدن هستند، تیم هايي كه بیش از 10 
سال است در حوزه انیمیشن فعالیت حرفه اي دارند، ولي به دلیل 

مسائل و مشكلات مالي در حال ورشكستگي و انحلال هستند. 
وي همچنین با اعلام خبر توقف س��اخت س��ريال انیمیش��ن 
»تندر« گفت: بعد از تولید حدود بیس��ت و چند قس��مت چند 
روز پیش ساخت آن متوقف شد، چون بالغ بر 1/5میلیارد هزينه 
شده و سازمان صداوسیما كه خودش اين انیمیشن را سفارش 
داده، پرداختي انجام نداده اس��ت. فكر مي كن��م هنوز اهمیت 
انیمیشن خیلي جا نیفتاده اس��ت، اگرچه كه رسانه ها حمايت 
مي كنند، اما هنوز انیمیش��ن پديده اي لوكس تصور مي ش��ود. 
تولید انیمیشن در كش��ورمان هنوز از سوي نهاد هاي فرهنگي 
جدي گرفته نشده است و با وجود موفقیت آثار سینمايي تولید 
شده توسط جوان هاي ايراني، س��رمايه گذاري لازم براي تداوم 
ساخت آثار فاخر انیمیشن صورت نمي گیرد. اين اتفاق در حالي 
رخ مي دهد كه در چند سال اخیر كشورهاي عربي حاشیه خلیج 
فارس سرمايه گذاري هاي گس��ترده اي براي ساخت انیمیشن 

انجام داده اند. 
      

 قطع كمك های دولتي به سينماي كودك
 فاجعه بار است

يك كارگردان سینما مي گويد قطع 
كمك هاي دولتي به سینماي كودك 
فاجعه بار است. جلال فاطمي، بازيگر 
و كارگ��ردان س��ینما، در دومی��ن 
نشست از سلسله نشست هاي علمي 
پديدارشناسي سینماي ايران، درباره 
وضعیت سینماي كودك گفت: قطع 
كمك هاي دولت به هر دلیلي مي تواند براي سینماي كودك و 
نوجوان فاجعه بار باشد. زير پاي سینماي كودك و نوجوان را به 
نام خصوصي سازي نمي توان خالي كرد. ما كشوري غني، مردمان 
باهوش و زحمتكشي داريم. هنرمندان كش��ورمان هم افرادي 
خلاق و مس��تعد هس��تند. در واقع بايد بگويم بودجه روش��ن 
نگه داشتن سینماي كودك زياد نیست و بايد از اين ژانر حمايت 
بیش��تري ص��ورت گی��رد. وي همچنی��ن گف��ت: وقت��ي از 
خصوصي سازي صحبت مي كنیم، بايد ببینیم مؤلفه ها را هم به 
سمت خصوصي سازي برده ايم يا خیر. به طور مثال، بايد توجه 
داشته باش��یم كه مجوز س��اخت آثار را هم به بخش خصوصي 
مي دهیم يا تنها بخش سرمايه گذاري را خصوصي مي كنیم. آيا 
آن طور كه تولید كنندگان اثر مي خواهند، مي توانند براي فیلم 
خود تبلیغ كنند. آيا اسپانسر و سرمايه گذار در ساخت اين آثار 
مشاركت دارند. سال هاي متمادي است كه سینماي كودك با 
ركود روبه رو بوده است و كارگردانان فعال در اين سینما ترجیح 

داده اند ژانر هاي ديگري را براي فعالیت انتخاب كنند. 
      

كپي رايت غيرمجاز مثل دزدي است
علیرضا شجاع نوري با اشاره به اينكه 
فرهنگ استفاده نكردن از كپي رايت 
غیرمجاز در كشور بايد نهادينه شود، 
خواس��تار تغییر در قانون كپي رايت 
ش��د. بازيگر و تهیه كننده س��ینما، 
درباره فضاي كپي رايت در كش��ور و 
بیكاري تهیه كنندگان و كارگردانان 
و هنرمندان گفت: متأسفانه از هر سويي زخمي به فرهنگ اين 
سرزمین خورده شده اس��ت. يكي از موارد رعايت نكردن حقوق 
مؤلفان است. با تكثیر قاچاق غیرقانوني محصولات فرهنگي كه 
حاصل دسترنج هنرمندان است، لطمه زيادي به درآمد هنرمندان 
وارد مي شود. وي ادامه داد: كپي رايت غیرمجاز مانند ملخي است 
كه مزرعه را نابود مي كند و همین موضوع باعث خسران به صاحب 
مزرعه مي شود. اقدام ستاد صیانت از محصولات فرهنگي و هنري 
در جهت جمع آوري CD و DVD قاچاق بس��یار مثبت است. 
زحمت هاي زيادي در اين زمینه كشیده اند كه نتايج خوبي داشته 
است. تهیه كننده »دونده زمین« با بیان اينكه پیشنهاد مي كنیم 
طرح جمع آوري محصولات فرهنگي را در شهرستان ها اجرايي 
كنند، گف��ت: در كنار اين طرح بايد يك فرهنگ س��ازي صورت 
گیرد، يعني مردم بدانند كه كپي غیرمجاز تفاوتي با جنس دزدي 
ندارد. شجاع نوري ادامه داد: در حال حاضر اگر فردي سر چهارراه 
يك گردبند طلا را با قیمت مناسب به ما پیشنهاد كند، خريداري 
نمي كنیم؛ چراكه حدس مي زنیم احتمال دارد دزدي باشد، اما 

اين حساسیت در مورد محصولات فرهنگي وجود ندارد.

محمدصادق عابديني     ديده بان 

    ادبیات


